

Brussels, March 1965
P-24/65

INFORMATION MEMO

Wages in the Community in 1962

The Statistical Office of the European Communities has now published in its social statistics the final results of the fourth survey on wages in 1962 in fifteen branches of industry in the Common Market. This survey, based on figures supplied by all firms employing 50 or more workers, was a follow-up of an earlier one carried out in the same branches for the year 1959. It improves and brings more up to date Community documentation on labour costs and workers' incomes, and helps in assessing certain important aspects of wage trends between 1959 and 1962.

Although the survey shows appreciable differences from one industry to another and from one country to another, some general trends do emerge from certain recurring characteristics and approximate average values.

Leaving aside the results appertaining to a few isolated industries, which may differ from the overall results, the following picture emerges from the 1962 survey:

Labour costs - manual workers

The figures for manual workers reveal the following situations:

- (a) The heaviest labour costs in the Community were in Germany, followed as regards most industries by France. Next came Belgium, the Netherlands and Italy, all at much the same level, a few industries excepted. In Luxembourg the only industry covered by the survey was malting and brewing, where it was placed second to Germany.
- (b) The level of labour costs varied quite considerably from country to country. As a general guide the relative position of the different countries can be seen by comparing the average labour-cost indices, calculated from the figures given for the industries covered in each country:

Germany	100
France	92
Belgium	84
Netherlands	83
Italy	82

- (c) As in the previous survey, it was found that there was more uniformity between labour costs in the same industry in different countries than between those of different industries in the same country. In other words, the range of labour costs in a given country was generally speaking greater than the range in a given industry in the six countries.
- (d) When the industries are arranged in descending order by labour costs, the pattern is broadly the same in all countries.

The heaviest costs in all countries were generally in the motor industry, chemicals and cement, while the lowest costs were to be found in wool and cotton spinning and weaving. But the range between the top of the table and the bottom varies according to the country.

- (e) The composition of labour costs is fairly homogeneous, as had been found in the earlier survey.

In Germany, Belgium and the Netherlands indirect costs accounted for less than 20% of the total, while in Italy and France they were of the order of 30%.

It was confirmed there is no relation between the composition of labour costs and their total, but there seems to be some connection between the level of labour costs and the size of the firm: generally speaking, the larger the firm the higher its labour costs.

Labour costs - employees

A comparison of labour costs in respect of employees puts the countries in a rather different order from that observed in the case of manual workers' wage costs, the highest being in Italy, France and Belgium, followed by Germany and the Netherlands. The other features - composition, costs rising with the size of the firm, the order of industries in the table - are much the same as before.

Workers' incomes

The main characteristics of workers' incomes brought to light by the survey are not so clearly marked as in the case of labour costs. Workers' incomes depend in varying degree from country to country on the industry in which the worker is employed and on his family circumstances.

It can be said that for workers with heavy family responsibilities incomes in France and Belgium are generally higher than in the other countries. In Germany, the incomes of workers unmarried or married with no children or one child, are generally among the highest in the Community.

By and large workers in the Netherlands have a level of income comparable with that in the German Federal Republic, while in Italy incomes are lower.

In the only industry covered by the survey in Luxembourg, as regards workers with up to three children that country comes at the bottom of the list, whereas for those with four or more children it moves up to second or third place.

Trends between 1959 and 1962

The survey on wages in 1962 being a repetition of the first, and (subject to minor changes of classification) in the same industries as in 1959, it gave a general picture of trends in labour costs and workers' incomes in the intervening period.

From the available figures for labour costs and workers' incomes it has been possible to assess trends in hourly labour costs in the respective currencies of the countries concerned.

The average increases between 1959 and 1962 were as follows:

Italy	44%
Netherlands	36%
Germany	36%
France	27%
Belgium	22%

These percentages represent nominal increases only, leaving out of consideration fluctuations in the value of the different currencies in the interval. Nevertheless, if the revaluation of the Deutschmark and florin (more than 4% from 1959 to 1962) is taken into consideration, it is found that the rise in costs was of the same order in Italy, Germany and the Netherlands, but proportionately less in France and Belgium.

In Luxembourg (malting and brewing) the increase was of the order of 16%.

.../...

The upward trend in the different industries varied somewhat from country to country.

An analysis of the results shows however that there is a general tendency for labour costs to level out. Out of a total of 14 branches (the pharmaceutical industry was included with the chemical industry for the purposes of studying this trend) the range of labour costs in 12 branches narrowed in varying degree between 1959 and 1962.

On the other hand labour cost variations increased slightly in the two industries in which costs were appreciably closer to the average than in the other branches in 1959. The tendency towards equalization was most marked in Italy, the largest increases occurring in branches in which labour costs were generally speaking the lowest in 1959.

The trends in labour costs in respect of employees, expressed on a monthly basis from 1959 to 1962, varied in general fairly considerably from industry to industry. In France and Italy the average costs rose by about 30% and in Belgium by 14%. For Germany and the Netherlands the cost increases were of the order of 18%, expressed in national currency; expressed in Belgian francs they came to something like 23%, owing to the revaluation of the Deutschmark and florin.

In all the countries, labour costs for employees tended to rise most in the sugar industry, pottery and china and the motor industry, while in general the weakest trend was in wool and cotton spinning.

Trends in workers' money incomes, in terms of purchasing power, varied from country to country. Taking three categories of workers only - single persons, married men without children, and with two children - the biggest rises occurred in the Netherlands and Germany; workers' incomes in France and Italy rose to a lesser extent; and in Belgium the increase varied according to the industry. In Luxembourg, the average rise for the three categories considered in the only industry included in the survey was relatively small.

- - - - -

Bruxelles, mars 1965.
P/24

NOTE D'INFORMATION

Les salaires dans la Communauté en 1962

L'Office Statistique des Communautés européennes vient de publier dans ses statistiques sociales les résultats définitifs de la quatrième enquête sur les salaires relatifs à l'année 1962, dans quinze branches d'industrie du Marché Commun. Cette enquête qui est fondée sur les données fournies par tous les établissements de 50 salariés et plus constitue la répétition d'une enquête précédente analogue concernant les mêmes secteurs d'activité et relative à l'année 1959. Elle permet non seulement d'améliorer et de mettre à jour la documentation sur les coûts salariaux des entreprises et les revenus des ouvriers, mais contribue en outre à déterminer l'évolution de quelques aspects importants du phénomène salarial de 1959 à 1962.

Les résultats de l'enquête mettent en lumière des situations assez diverses selon que l'on considère l'une ou l'autre industrie et l'un ou l'autre pays; ils permettent, toutefois, par la fréquence de certains caractères et l'ordre de grandeur des valeurs moyennes, de dégager des tendances générales.

Mis à part les résultats relatifs à des industries particulières isolées qui peuvent s'écarter des résultats globaux, l'enquête de 1962 permet de tracer le tableau récapitulatif suivant :

La Charge salariale relative aux ouvriers

En ce qui concerne la charge salariale relative aux ouvriers, il apparaît que :

- les charges salariales les plus lourdes de la Communauté étaient celles de l'Allemagne (R.F.), ce pays étant généralement suivi par la France; on trouve ensuite, à peu près au même niveau, à quelques exceptions près, la Belgique, les Pays-Bas et l'Italie. Le Luxembourg, pour la seule industrie considérée (brasseries et malteries), se classait après l'Allemagne;
- le niveau des charges salariales variait, par pays, d'une façon assez importante; dans un but d'orientation, on peut apprécier la position relative des différents pays en comparant l'indice des charges salariales moyennes, calculées à partir des données relatives aux industries représentées dans chaque pays :

Allemagne (RF)	100
France	92
Belgique	84
Pays-Bas	83
Italie	82

- ainsi qu'il avait été constaté dans les enquêtes précédentes, il y avait plus d'homogénéité entre les charges salariales d'une même industrie, dans les différents pays, qu'entre celles des différentes industries d'un même pays; en d'autres termes, la dispersion relative aux coûts de la main-d'oeuvre pour un pays donné était en général supérieure à la dispersion calculée à partir des charges salariales d'une industrie déterminée par les six pays;
- en ce qui concerne le classement des charges salariales par industrie à l'intérieur de chaque pays, on retrouve des séries assez homogènes pour les différents pays.

Les industries qui ont les charges généralement les plus lourdes sont, dans tous les pays, la "fabrication de voitures automobiles", l'"industrie chimique" et la "fabrication des ciments"; par contre, les coûts moins élevés se manifestent dans les "filatures" et "tissage du coton" et "filature et tissage de la laine".

Toutefois, les écarts entre les industries qui occupent les premiers rangs du classement et celles qui se classent aux dernières positions varient suivant les pays;

- la structure des charges salariales présente une certaine stabilité, comme on l'avait déjà constaté lors des investigations précédentes.

On retrouve l'Allemagne (R.F.), la Belgique et les Pays-Bas avec des charges indirectes inférieures à 20 %, ces charges étant de l'ordre de 30 % en Italie et en France.

Une nouvelle fois se trouve confirmée l'absence de corrélation directe entre la structure de la charge salariale et le niveau du coût global de la main-d'oeuvre;

- par contre, une certaine corrélation se manifeste entre le niveau de la charge salariale et l'importance des établissements, en ce sens que les coûts de la main-d'oeuvre s'accroissent, plus ou moins régulièrement, avec la taille des établissements.

Les charges salariales relatives aux employés

En ce qui concerne les charges salariales relatives aux employés, il y a lieu de mettre en évidence la position des pays les uns par rapport aux autres, les autres caractéristiques - structure, progression des coûts en fonction de la taille des établissements, classement des industries - se présentant plus ou moins de la même façon que pour les puvriers. Les charges les plus lourdes sont relevées en Italie, en France et en Belgique, ces pays étant suivis par l'Allemagne (R.F.) et les Pays-Bas.

Les revenus des ouvriers

En ce qui concerne les revenus des ouvriers, les caractéristiques qui se dégagent de l'enquête ne sont pas aussi marquées que pour les charges salariales. Ces revenus sont, en effet, influencés à la fois par la branche et par la situation familiale dans des proportions variables de pays à pays.

On peut toutefois constater que, pour les ouvriers ayant de lourdes charges familiales, les revenus en France et en Belgique sont généralement plus élevés que dans d'autres pays; pour les célibataires, les mariés sans enfant et avec un enfant à charge, les revenus des ouvriers allemands sont souvent parmi les plus élevés de la Communauté.

Les Pays-Bas atteignent dans l'ensemble un niveau de revenu comparable à celui de la République fédérale, tandis qu'en Italie les revenus sont plus faibles.

Le Luxembourg, pour la seule industrie objet de l'enquête, se classe pour les ouvriers ayant jusqu'à trois enfants à la dernière place; pour les autres catégories d'ouvriers, ce pays passe aux 2^e et 3^e rangs.

Evolution 1959-1962

L'enquête sur les salaires 1962 constituait la répétition de la première et portait, en principe, sur les mêmes branches d'industries déjà considérées en 1959.

Il a donc été possible de calculer, pour les charges salariales et pour les revenus des ouvriers, l'évolution intervenue au cours de la période considérée.

En ce qui concerne les charges salariales des entreprises, les données disponibles permettent de calculer l'évolution du coût horaire de la main-d'oeuvre ouvrière exprimé dans les monnaies respectives des divers pays.

De 1959 à 1962, on a les augmentations moyennes suivantes;

Italie	44 %
Pays-Bas	36 %
Allem. (RF)	36 %
France	27 %
Belgique	22 %

Les pourcentages indiqués représentent des augmentations nominales qui ne tiennent pas compte des variations de valeur des diverses monnaies. Si on considère toutefois la réévaluation du DM allemand et du florin néerlandais (plus de 4 % de 1959 à 1962), on peut noter que l'augmentation des coûts comparables a été du même ordre de grandeur en Italie, en Allemagne (RF) et aux Pays-Bas, tout en étant proportionnellement moins importante en France et en Belgique.

Au Luxembourg, pour les "brasseries et malteries", l'augmentation était de l'ordre de 16 %.

L'évolution des charges salariales pour les différentes industries est relativement hétérogène d'un pays à l'autre.

L'analyse des résultats permet toutefois de saisir une tendance à l'égalisation des charges salariales ayant un caractère général. Sur un total de 14 branches considérées (rappelons que, pour l'étude de l'évolution, l'industrie des produits pharmaceutiques a été englobée dans l'industrie chimique), la dispersion des coûts de la main-d'oeuvre ouvrière diminue, entre 1959 et 1962, dans 12 industries d'une façon plus ou moins importante.

Par contre, la dispersion des charges salariales augmente légèrement dans les deux industries qui, en 1959, présentaient une concentration des coûts autour de la moyenne sensiblement supérieure à celle des autres branches. A l'intérieur des pays membres, le rapprochement le plus accentué se manifeste en Italie; les majorations les plus fortes se constatent dans les branches où les charges salariales étaient, en général, les plus faibles en 1959.

En ce qui concerne la charge salariale pour les employés, l'évolution des coûts mensuels entre 1959 et 1962 est en général assez différente suivant les industries; si l'on considère l'ordre de grandeur des valeurs moyennes, l'augmentation se chiffre à 30 % environ pour la France et l'Italie et à 14 % pour la Belgique. Pour l'Allemagne et les Pays-Bas, on a une augmentation d'environ 18 % pour les coûts exprimés en monnaies nationales courantes, tandis que les coûts exprimés en francs belges marquent une augmentation d'environ 23 % en raison de la réévaluation du DM et du florin déjà mentionnée.

On observe que la charge salariale pour les employés a généralement augmenté, dans tous les pays, d'une façon plus importante pour les "industries du sucre", "des grès, porcelaines et faïences" et des "voitures automobiles", tandis que l'évolution plus faible se manifestait en général pour les "filatures de laine et de coton".

En ce qui concerne les revenus des ouvriers, l'évolution réelle - qui tient compte des prix - est différente suivant les pays. Si on limite l'analyse à trois catégories d'ouvriers - les célibataires, les mariés sans enfant et les mariés ayant deux enfants, à charge - , on constate qu'en général l'augmentation la plus importante se manifeste aux Pays-Bas et en Allemagne (RF); les revenus des ouvriers français et italiens augmentent moins rapidement. En Belgique, l'évolution des revenus varie selon les industries. Au Luxembourg, enfin, pour la seule industrie participant à l'enquête, l'augmentation moyenne pour les trois types d'ouvriers considérés est relativement faible.